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Zápis ze zasedání Rady Justiční akademie  

ze dne 14. 4. 2023 

 
 
V úvodním slovu předseda Rady JUDr. R. Fiala uvítal přítomné členy Rady Justiční akademie, jakož i 

ředitelku Justiční akademie Mgr. Ludmilu Vodákovou jako hosta a konstatoval, že Rada je v souladu 

s platným Statutem Justiční akademie způsobilá jednat a usnášet se (přijímat rozhodnutí). 

 

V meziobdobí došlo k personální obměně Rady Justiční akademie. Na místo člena Rady z důvodu 

jmenování do funkce soudce Ústavního soudu ČR rezignoval doc. JUDr. J. Svatoň, CSc. z Masarykovy 

univerzity v Brně. Na jeho místo byl jmenován ministrem spravedlnosti JUDr. P. Blažkem, s účinností 

od 1. 3. 2023, doc. JUDr. Zděněk Koudelka, Ph.D.  

 

Účast: podle prezenční listiny 
 
 
Program: 
 

I. Projednání a schválení „Výroční zprávy Justiční akademie za rok 2022“ 

II. Návrh nových lektorů a informace o nových vzdělávacích akcích dosud neprojednaných Radou 

III. Průřezová témata v rámci vzdělávání Justiční akademie 

IV. Různé 

 

I.  Projednání a schválení „Výroční zprávy Justiční akademie za rok 2022“ 

  

Ředitelkou Justiční akademie předložená „Výroční zpráva za rok 2022“ je rozdělena do tří oblastí. První 

oblast je věnována vzdělávání a informacím o vzdělávacích akcích uplynulého roku 2022 a „novinkám“ 

v oblasti vzdělávání.  

 

Výroční zpráva obsahuje i výčet nových aktivit Justiční akademie, které vyplynuly jednak z nových 

potřeb justice a jednak z legislativních úprav, v jejichž důsledku se akademie podílí například na 

zkouškách znalců, tlumočníků a překladatelů, byly nastaveny parametry odborné přípravy justičních 

kandidátů, kterou předpokládá novela zákona o soudech a soudcích. To vše ve spolupráci s 

Ministerstvem spravedlnosti ČR a s předsedy krajských a vyšších soudů (či jimi nominovanými 

místopředsedy). 

 

Druhá část se týká statistických ukazatelů. Pro přehlednost a vypovídací schopnost „Výroční zpráva za 

rok 2022“ obsahuje celou řadu grafů a tabulek, z nichž je možné vyčíst například účast podle příslušnosti 

k soudům či státním zastupitelstvím, účasti podle místa konání, cílových skupin a dalších kritérií. V roce 

2022 se podařilo Justiční akademii uskutečnit 949 vzdělávacích akcí různou formou, za účasti 19844 

posluchačů. 

 

Třetí část „Výroční zprávy za rok 2022“ je věnována hospodaření Justiční akademie s přidělenými 

rozpočtovými prostředky. V tabulkách a grafech jsou uvedeny informace např. o investicích, o 

výsledcích vnitřních a vnějších kontrol, o čerpání prostředků na zahraniční projekty v rámci Evropské 

unie a mnohé další. 

 

Radou nebyly vzneseny žádné připomínky. 

 
Usneseno: 
 
Rada schvaluje „Výroční zprávu za rok 2022“ jako celek.  
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II. Návrh nových lektorů a informace o nových vzdělávacích akcích dosud neprojednaných 

Radou 

 

Ředitelka Justiční akademie krátce okomentovala materiál ke vzdělávacím akcím nad plán a 

neschváleným lektorům Radou. Některé z předložených ad hoc vzdělávacích akcí - školení jsou 

připravovány na žádost jednotlivých soudů (zejména Vrchního soudu v Praze) a jsou určeny primárně 

pro jejich soudce. V případě volné kapacity jsou místa prostřednictvím Justiční akademie nabídnuta i 

dalším soudům.  

 

Předložený návrh nových lektorů a vzdělávacích akcí nad rámec schváleného vzdělávacího plánu pro 

rok 2023 zahrnuje jak lektory, tak i vzdělávací akce z oblastí „Civilního soudnictví“, „Trestního 

soudnictví“, „Opatrovnické justice“, „Vzdělávání právních čekatelů“, „Vzdělávání odborného personálu 

SZ“ a „Ekonomické správy“. Z oblasti projektu „Zlepšení přístupu zranitelných skupin osob ke 

spravedlnosti“ byl předložen například tutorový e-learningový kurz programu Rady Evropy HELP.  

 

V rámci diskuse byl vznesen dotaz, proč místem konání u vzdělávacích akcí pro Vrchní soud v Praze 

je Zotavovna Vězeňské služby ČR Na Květnici.  

 

Ředitelka Justiční akademie v odpovědi sdělila, že důvodem je zejména termínově zaplněná kapacita 

přednáškových prostor vzdělávacími akcemi z platného plánu vzdělávání Justiční akademie.  

 

U semináře „Workshopy k neoprávněnému nakládání s chráněnými druhy volně žijících živočichů a 

planě rostoucích rostlin“ z oblasti trestního soudnictví bylo Radou doporučeno preferovat u cílové 

skupiny specialisty soudce s doplněním o  státní zástupce.  

 

Podle předsedy Nejvyššího správního soudu JUDr. PhDr. K. Šimka, Ph.D., LL.M. a některých dalších 

členů Rady se jedná v poslední době o docela zásadní téma. Proto bylo Radou doporučeno věnovat 

tomuto tématu ze strany Justiční akademie zvýšenou pozornost. V této oblasti je tenká hranice mezi 

trestním činem a přestupkem.  

 

Ze závěrů z diskuse vyplynulo, že seminář na toto téma nebude zaměřen pouze trestně, ale bude 

zahrnovat i oblast správní. Semináře by měly být koncipovány tak, aby se obsahově prolínaly od 

správního deliktu až eventuálně k deliktu trestnímu. Přednášející by tedy měli být z obou oblastí práva. 

 

Usneseno: 

 

Rada schválila návrh nově předložených vzdělávacích akcí jako doplněk ke stávajícímu platnému plánu 

vzdělávání s připomínkami, které zazněly v diskusi. Zároveň schválila návrh nových lektorů jako 

doplněk ke stávajícímu platnému seznamu lektorů.  

 

 

III. Průřezová témata v rámci vzdělávání Justiční akademie 

 

Ředitelka Justiční akademie Mgr. L. Vodáková na základě požadavku Rady z minulého období 

předložila Radě návrh průřezových témat vzdělávání, která by měla Justiční akademie do svého 

vzdělávání zařadit.  

 

V této souvislosti písemně oslovila městské soudy, krajské soudy, vrchní soudy a zároveň i krajská a 

vrchní státní zastupitelství. Z jejich návrhů témat vznikly dva materiály. První část materiálu definuje 

požadovaná mezioborová témata ze soudů, druhý materiál obsahuje témata pro vzdělávání ze státních 

zastupitelství.  
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U některých došlých návrhů jsou již uvedena i konkrétní jména lektorského obsazení a některá 

zmiňovaná témata jsou buď již do plánu vzdělávání zařazena anebo se s drobnými nuancemi opakují. 

Jako příklad uvedla insolvenční právo ve vztahu k právu trestnímu. Jsou tam však i průřezová témata, 

která návrh lektorů neobsahují. V této souvislosti ředitelka Justiční akademie proto požádala Radu, zda 

by jí při výběru přednášejících nemohla být nápomocna.  

 

Předseda Rady JUDr. R. Fiala se po krátké diskusi dotázal přítomných členů Rady, zda má někdo 

konkrétní návrh jak postupovat.  

 

Vzhledem k tomu, že žádný návrh od členů Rady nepadl, proto předseda Rady ve spolupráci s 

ředitelkou Justiční akademie obsahově sjednotí a na tomto základě sestaví návrh průřezových témat, 

která budou Radě předložena ke schválení.  

 

Z všeobecné diskuse vyplynulo, že Rada souhlasí s plnou podporou znaleckého vzdělávání buď 

vlastními silami, nebo ve spolupráci s fakultami a ministerstvem spravedlnosti. JUDr. P. Šuk bude 

ředitelce Justiční akademie nápomocen při zprostředkování kontaktů za účelem lektorského zajištění 

vzdělávacích akcí tohoto typu. 

 

Justiční akademie na návrh Rady připraví seminář pro soudce, státní zástupce a soudní znalce, a to ve 

druhé polovině letošního roku. Jeho obsah by měl být ze strany Justiční akademie konzultován s prof. 

JUDr. P. Šámalem, Ph.D. který, pokud mu to pracovní povinnosti umožní, by se rád semináře zúčastnil.  

 

Jako další konzultanti byli Radou doporučeni například Mgr. L. Dörfl, Ph.D., JUDr. P. Vojtek a ředitel 

Odboru insolvenčního a soudních znalců Mgr. J. Benýšek z Ministerstva spravedlnosti ČR. 

 

Usneseno: 

 

1. Předseda Rady JUDr. R. Fiala ve spolupráci s ředitelkou Justiční akademie Mgr. L. Vodákovou 

připraví z doručených námětů jak ze soudů, tak i ze státních zastupitelství návrh průřezových 

témat. Ta budou předložena Radě ke schválení. 

 

2. Rada uložila ředitelce Justiční akademie připravit seminář pro cílovou skupinu soudci, státní 

zástupci a soudní znalci na druhou polovinu letošního roku, jehož obsahem budou náměty z 

diskuse. 

 

 

IV. Různé 

 

V rámci tohoto bodu předseda Rady JUDr. R. Fiala otevřel otázku zrušení možnosti ubytování účastníků 

přihlášených na seminář „Věcná práva“, který se konal v termínu 26. – 28. 4. 2023 s lektorem Mgr. 

Michalem Králíkem, Ph.D., soudcem Nejvyššího soudu. 

 

Ředitelka ve svém vyjádření sdělila, že předseda Rady byl o tomto kroku předem informován. Důvodem 

zrušení možnosti ubytování pro účastníky tohoto semináře byla ad hoc akce konaná na základě pokynu 

ministra spravedlnosti JUDr. P. Blažka. Jednalo se o zasedání obou ústavněprávních výborů 

Parlamentu ČR k novému trestnímu řádu ve dnech 25. - 27. 4. 2023 a Justiční akademie byla pověřena 

zajištěním této ad hoc akce.  

 

Účastníkům přihlášeným na seminář byla nabídnuta možnost prezenční účasti a zároveň byl seminář, 

po domluvě s lektorem, streamován (online přenášen). Další možnou variantou bylo pouze zrušení 

semináře (přesun nebyl možný z časových důvodů na straně lektora a zcela zaplněné kapacity Justiční 

akademie až do konce roku 2023). 
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V diskusi předseda Rady JUDr. R. Fiala a její členové doporučili ředitelce Justiční akademie vypracovat 

„strategický“ plán jak postupovat, aby se dalo podobné situaci předejít. 

 

Usneseno: 

 

Rada bere informaci předsedy Rady na vědomí a současně uložila ředitelce Justiční akademie přijmout 

taková opatření, která by podobné situace vyloučila.    

 

 

 

 

Termín konání příštího zasedání Rady Justiční akademie byl stanoven na 9. června 2023 (pátek) 

od 10,00 hod. Místo konání bude upřesněno v pozvánce. 

 

 

 

 

Předložené materiály: 

 

- Výroční zpráva za rok 2022 
- Návrh nových lektorů pro vzdělávací akce Justiční akademie dosud neprojednaných Radou 
- Informace o nových vzdělávacích akcích dosud neprojednaných Radou 
- Návrh mezioborových průřezových témat ze soudů a státních zastupitelství 

 

 

 

 

Zápis zpracovala: R. Korábová 

 

 

Schválil: JUDr. R. Fiala 


